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Ilyenkor tavasszal, amikor harsogó zöld a természet, gyö-
nyörűek a parkjaink, árnyékot adnak a lombkoronák, talán 
eszünkbe sem jut, hogy ezzel nekünk is dolgunk kell legyen. 
Pedig nagyon is dolgunk van, egyenként és közösségként, te-
lepülésenként és országonként, és végül világszerte, ha nem 
akarjuk, hogy teljes mértékben elszabaduljanak az elemek és 
még hosszú ideig élhető és elviselhető hely legyen a földünk.  
Miközben eddig világszerte inkább romboltunk, beépítettünk, 
betonoztunk, kitermeltünk, toltuk a széndioxidot a levegőbe, 
tettük tönkre a környezetet. Úgy tűnt, mintha észre sem ven-
nénk, hogy lassan visszafordíthatatlan változások történnek 
a klímában, a konkrét időjárásban. Például a Nyírbátorban is 
tapasztalható felhőszakadások sem csak úgy, fátumszerűen 
és véletlenül okoznak ekkora gondokat. Tudjuk egy-egy fel-
hőszakadással annyi csapadék hullik rövid idő alatt, hogy azt 
legnagyobb csapadékelvezető rendszer sem tudná kezelni. 

 Manapság egy kicsit a jövőre gondoló közösség komoly 
erőfeszítéseket tesz, hogy legalább lassítsa ezt a tendenci-
át.  Ezt nálunk a „Zöld Város” program jelenti. Ebben hármas 
célt fogalmaznak meg: Alapvetően a klímaváltozás hatásainak 
mérséklése, másrészt az alaposan felduzzadt forgalom ártal-
mainak a csökkentése és nem utolsósorban a városi rendezvé-
nyeknek akarnak minél szebb környezetet kialakítani. A „Zöld 
Város” program része a már eddig megvalósított lakótelepek 
környezetének átalakítása és ide sorolható majd a „Bankudvar” 
fejlesztése. Erre most konkrétan is nyert Nyírbátor a szlováki-
ai Nagymihály városával egy közös uniós pályázatot. Ebben az 
uniós projektben van egy fásítási program, ami biztosan terv-
szerű lesz – mert terv készül – és az egész várost érinti. Ebben 
a fásításban az egyik új és talán a legnagyobb eredménnyel ke-
csegtető cél, hogy konkrét ipari területeket fognak elszeparálni 
a város többi részétől, fasorokkal, zöldfalakkal. Ez egyrészt érinti 
a déli részét Nyírbátornak, ahol a nagy mezőgazdasági üzemek 
vannak. A város másik végén, az északi részen pedig az ipari 
park üzemei és a lakóterület közé ültetnek jelentős számú fát, 
amivel nemcsak a látványt, de a levegő minőségét is megvál-
toztatják, és még akár a zajt, a porártalmat is lehet csökkenteni. 
A program másik része kifejezetten a város szépítését is célként 
tűzi maga elé. A széles bevezető utak mentén ültetnek faso-
rokat, amelyek néhány évtized múlva, az akkor már terebélyes 
és tekintélyes lombkoronájukkal mutatják az arra közlekedők-
nek, hogy itt valamikor a kétezres évek első harmadában a jövőt 
tartották szem előtt. Gondoljunk csak a majdani platán sorokra! 

Nem nehéz belelátni a terv szépségébe és abba a jövőbe, ahol 
ezek a fák lehetnek az élő tanúi a mai felelős gondolkodásnak. 
Az EU ennek az első részét most finanszírozza is.
 Az emlegetett pályázatban szó van még zöldfelület-ren-
dezésről is. Például a régi cipőgyár területének egy részét 
visszaadják a természetnek. Akár park is lehet belőle. Ugyan-
csak ebből a pénzből az idősek lakóparkját, annak a parkosí-
tott részét alakítják ki, de ugyanez a pályázat teszi lehetővé, 
hogy a Szénaréti lakóparknál is elinduljon a parkosítás.
 Az uniós program másik része, ami hasonlóan fontos már 
a jelenben is, de a jövő szempontjából különösképpen, neveze-
tesen a csapadékvíz gyűjtése a város minden pontján. Itt olyan 
földalatti létesítményeket építenek, amelyekből, amikor szük-
séges, visszaöntözhetik a város zöldfelületeit. Ettől jobb nem 
is képzelhető el, mint amikor esővízzel lehet öntözni. Amúgy 
és egyáltalán nem mellékesen, ezek az új víztározók segítenek 
a csapadékvíz okozta problémák kezelésében a most legjob-
ban terhelt városrészekben. Ezeknek a megépítése, illetve a 
fásítás is inkább csak 2025-ben várható. 

 Most tehát az a szemlélet van érvényben Nyírbátorban, 
hogy egyszerre is lehet lakásokat, utakat, kerékpárutakat épí-
teni és a zöldfelületeket is fejleszteni. Igyekezni összhangba, 
egyensúlyba hozni a városfejlesztést a természeti környezet 
megóvásával és inkább fejlesztésével. Záros határidőn belül 
tehát rengeteg fát ültetnek, de ma arról nincs szó, hogy a la-
kosság igényelhetne díszfákat.  Ma már ebben is muszáj előre, 
évtizedekkel előre tervezni, hogy a nagy jószándékkal elülte-
tett fák évtizedek múlva is örömöt adjanak, és ne a gondokat 
szaporítsák. A jelenlegi elképzelésekben benne van, hogy rö-
vid idő alatt, akár tízezer facsemete jelezheti majd, hogy itt a 
jövő nemzedékeit is fontosnak tartják.
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